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A színdarab szereplıi koránt-
sem egyformák, igazán sokféle
lény lakik itt az utcában, mind-
egyikük egy egyéniség, épp
ezért rögtön be is mutatnám
ıket. A történet Princetonnal
kezdıdik, aki újonnan diplo-
mázott le, és nem igazán tudja,
mit várjon az élettıl, mi a célja,
mit akar elérni. Azt azonban
hamar eldönti, hogy beköltözik
az Avenue Q egyik olcsó kis
házába, ezzel felforgatva az
eddig ott lakók életét. Aki a
házat kiadja neki – tehát a
gondnok – nem más, mint
Michael Jackson, a popsztár,
aki szintén fontos szereplıje
történetünknek. Princeton ha-
mar összebarátkozik a szom-
szédokkal, akik segítenek neki
életének rendezésében. Itt lakik
Brian, az önjelölt komikus, aki
az utóbbi idıben munkanélkü-
li, és vele él menyasszonya, a
japán Sente Ste – ı terapeuta,
ám leginkább egy kínai étte-
remben dolgozik, mivel alig
akad páciense. Sente Ste meg-
lehetısen szeszélyes nısze-
mély, rendkívül kedves és meg-
értı, ugyanakkor gyakran kiéli
agresszív hajlamait kedvesén.
A legszélsı házban Rod, a sze-
leburdi befektetési tanácsadó
lakik, aki miután rájön, nehe-
zen fogadja el magáról, hogy

meleg, hiába bizonygatja ezt
neki Nicky, a lakótársa és leg-
jobb barátja. Itt él a szomszéd-
ságban Kate Mumus is, a nap-
közis tanárnı, akinek álma,
hogy megalapítsa a saját
mumusiskoláját, és megtalálja
végre a társat, akivel boldogan
élheti le az életét. Talán
Princeton lesz az? Az utcában
lakik, ám elég ritkán mutatko-
zik Kuki Mumus, a perverz
undorítónak felcímkézett lény
is, akit igazán nem szívesen lát
senki az utcából, kedvenc idı-
töltése pedig a pornónézegetés
az interneten. Tehát ık a mi
utcánk lakói. Ám a bonyodal-
mat legfıképpen nem ık okoz-
zák maguknak. Itt van még
Mrs. B is, Kate Mumus vaska-
lapos, rosszindulatú fınöke,
aki miatt Kate Mumus elveszti
munkáját, illetve Lucy, a vamp,
a bombázó popsztár is, aki
szintén „segít” az izgalmak
fokozásában. Néha feltőnnek a
rosszcsont mackók is, akik
belekeverik barátainkat min-
denféle kalamajkába. İk hát
történetünk szereplıi.
A színdarab több szálon fut,
minden egyes fıszereplınk
problémájával foglalkozik. A
bonyodalmak követik egymást,
szó esik olyan mindennapi kér-
désekrıl, mint a homoszexuali-

tás, a rászorultság, adakozás,
rasszizmus és teljesen másfé-
lékrıl is szó van, mint pornó-
függés, szerelem, barátság…
Talán butácskának tőnik mind-
ez, ahogy felmerül a történet-
ben, mégis mindez kivetíthetı
a való világra. Az elsı jelenet-
ben arról vitatkoznak, vajon
melyiküknek szarabb az élete,
illetve mik a legnagyobb prob-
lémák az életben. Persze mind-
egyiküknek más-más baja van,
amiket nem igazán lehet össze-
hasonlítani egymással. A közös
mégis az az egészben, hogy
mindannyian a saját életcélju-
kat akarják megvalósítani,
néha sajnos keresztezve a
másikét. A sztori végére azon-
ban minden rendbe jönni lát-
szik, persze ez azzal jár, hogy
semmi sem marad a régiben.
A mi utcánk egy egészen szo-
katlan megvilágításban jeleníti
meg a mindennapi élet nagy
problémáit – amivel meg kell
küzdenie mindenkinek –, a
világ hibáit és szépségeit. Rávi-
lágít arra, hányféleképpen fel
lehet fogni az életünk örömeit
és szerencsétlen fordulatait.
Megpróbálja megmutatni az
embereknek, mire valók a bará-
tok, és mik a valódi értékek az
életünkben. Aki ezt a színdara-
bot megnézi és elgondolkodik
rajta, rájön, milyen torz dolgok
léteznek a valóságban is, és
min is kéne változtatni. A törté-
net tele van szeretettel, vidám-
sággal és tanulságokkal.
Ráadásul még vicces és szóra-
koztató is. A szövege enyhén
trágár néha, de csak a maga
cinikus módján, ezzel is nyo-
matékosítva a lényeget.
Mindenkinek ajánlom, aki elég
érett egy vicces, de komolyabb
értelmő színdarab feldolgozására.

Várhegyi Luca
Avenue Q – A mi utcánk,

Centrál Színház
Bemutató: 2009. február 28.

Rendezı: Harangi Mária

A Centrál Színházban november elejétıl játsszák újra az
Avenue Q címő színdarabot. A Muppet Show-szerő tündéri
bábokkal és kedves szereplıkkel játszott történet 2004-ben
már elnyerte a nézık tetszését, számos kulturális díjat nyert,
és az utóbbi évek legnagyobb musicalszenzációjának számít.
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Az elsı nap reggelén volt egy
közös évfolyam-megbeszélés,
ahol belemelegedtünk a témá-
ba, illetve ahol megosztották
velünk patrónusaink a fonto-
sabb tudnivalókat a héttel kap-
csolatban. Aztán csapatokba
rendezıdtünk, és megbeszél-
tük, mit is fogunk mi pontosan
csinálni a témahét során.
Az én csapatomban csak hatan
voltunk, Istvánnal, a csoport
vezetıjével együtt heten. Már
az elsı nap izgalmas progra-
mon vettünk részt, ugyanis
barlangászni mentünk. A bar-
lang a Mátyás-barlang volt, jó
messze az iskolától. İszintén
szólva csak ártatlan barlangba
mászkálásra számítottam, ehe-
lyett ott úgy fogadtak minket,
hogy öltözzünk át, ami azt sej-
tette velem, hogy itt nem csak
sétáról lesz szó. A cuccainkat
egy öltözıben hagytuk, ahogy
kabátjainkat és pulcsijainkat is.
Egy nagy, egyrészes anorák-
ruhát húztunk fel magunkra,
ami mindenkin rendkívül vic-
cesen állt. Aztán indulás a
barlangbejárathoz.
A barlangtúra nagyon mókás
volt, mivel különösebbnél

különösebb átjárókon halad-
tunk keresztül, és egyre fur-
csább nevő és kinézető termek-
ben ültünk le. Volt kisebb, volt
nagyobb, furcsa alakú, vagy
teljesen szokványos, és mind-
egyiknek volt neve. A közleke-
dés a termek között nem min-
dig volt egyszerő, legtöbbször
csúszni-mászni kellett, esetleg
guggolásban menni. De mi
megküzdöttünk ezzel is, és
bejártuk a barlang valamennyi
részét. A két lány, aki végigve-
zetett minket, sok mindent
elárult a barlanggal kapcsolat-
ban, például, hogy milyen
hosszú, hogyan tájékozódnak,
és hogy milyen az idıjárás nyá-
ron. Ezután visszamentünk az
öltözıbe, és levakartuk ma-
gunkról a ruhát meg a sok
agyagot, ami ránk ragadt.
Néhány kópé gyerek miatt
nekem a hajam és az arcom is
elég piszkos lett.
A következı nap fél kilenckor
találkoztunk a csapattal a Clark
Ádám téren, egy kicsit elkés-
tem Dórival, de ez a villamos-
vezetı hibája volt. Rögtön
indultunk a Várba, a Sziklakór-
házba. Ennek ajtaja elıtt elég

sokat kellett várakoznunk, mire
végre beengedtek. Sajnos nem
lehetett fényképezni a múze-
umban, de azért sok minden
megmaradt. Ez egy régi kór-
ház, amit ma múzeumként tar-
tanak fent. Bemutatja, hogy
hogyan mőködött, és milyen
volt akkor, amikor még elláttak
benne embereket. Az embere-
ket viaszbábuk jelenítették
meg, amik szerintem nagyon
jók voltak, néhányuk elég
ijesztı volt. A kórház maga is
egy kicsit nyomasztó meg nem
túl barátságos volt, de ettıl
eltekintve érdekesnek találtam.
A kórház után – ekkor hagytam
el a mobilomat – a négyes met-
róhoz igyekeztünk, ami lassan,
de biztosan épül. Az építészem-
berek közül egy bácsi vezetett
végig minket, nagyon sok min-
dent láttunk. Fel kellett ten-
nünk védısisakokat, hogyha
valami ránk esne, megvédjen.
A Kálvin térrıl indultunk, és a
föld alatt elsétáltunk a Duna
alatt egészen a Gellért térig.
Közben pedig mindenféle érté-
kes információt összegyőjtöt-
tünk a metró építésével és útvo-
nalával kapcsolatban. Nagyon
izgalmas volt a túránk, érdekes
lesz majd lemenni ide akkor,
mikor kész lesz.
A harmadik napot az iskolában
kezdtük, az informatika terem-
ben próbáltunk összehozni

valami elfogadható anyagot a
látottakkal, hallottakkal kap-
csolatban – ez többé-kevésbé
sikerült is. Még délelıtt elin-
dultunk az utolsó állomásunk-
ra: egy metróban kialakított,
mőködı óvóhelyet tekintettünk
meg. Az óvóhelyen sok furcsa
gépszerkezetet láttunk, néme-
lyiknek kellemetlen hangja
volt. Elég furcsán nézett ki az
egész, nem egészen így képzel-
tem, ha képzeltem valahogy
egyáltalán.
Csütörtökön megtartottuk fan-
tasztikus kiállításunkat a téma-
hét eseményeibıl, szerintem
nagyon interaktív és vicces lett.
A többiek munkái is nagyon
tetszettek, fıleg a Budapest
hangjai. Érdekes volt az egész,
szívesen nézelıdtem mások
kiállításán is.
A témahetet ezzel lezártuk.
Mindenki elpakolt és haza-
ment, készült a csibe- és suli
karácsonyokra, én is hasonlóan
cselekedtem.
Nekem nagyon tetszett ez a
témahét, mert nagyon jó prog-
ramok voltak, változatosak és
egyáltalán nem unalmasak,
nem kellett semmi kellemetlent
csinálnunk, és az egész nagyon
változatos és érdekes volt.
Remélem még több hasonló
témahét lesz.

Várhegyi Luca

Budapest témahétBudapest témahét
A karácsonyi témahetünkön Budapest városával ismerked-
tünk. A tanulók témákat választhattak, és a választott témá-
jukból kellett a témahét végére egy kiállítást berendezniük, elı-
adást tartaniuk. Én a Földalatti Budapest elnevezéső csoport-
tal vettem részt több érdekes programon. Feladatunk az volt,
hogy felfedezzük a Budapest felszíne alatt alakuló és létezı dol-
gokat, illetve ezekrıl győjtöttünk információkat, adatokat.
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Szubjektív: Neked igazánizgalmas gyerekkorod lehe-tett, hiszen mesélted, hogygyerekként Afrikában éltél.Prievara Tibor: Igazából nemgyerekként voltam Afrikában,hanem tinédzserként, 14 éveskoromban mentem ki. A hetedi-ket még itthon jártam, és nyol-cadik elsı félévében hagytam ittaz országot.Szubjektív: Pontosan melyikországban voltál?P. T.: Észak-Afrikában, Líbiá-ban. Amirıl azt kell tudni, hogyegy muzulmán ország, és a világegyik még mőködı, nagyon szi-gorú diktatúrája.Szubjektív: Ott tanultál megilyen jól angolul is?P. T.: Igen. Különbözı nemzet-közi iskolákba jártam, példáulpakisztániba (rengeteg pakisztá-ni él Líbiában). És egyéb nem-zetközi iskolákban is megfor-dultam, ahol meg kellett tanulniazt, hogy a különbözı orszá-gokból származó emberekkülönbözı dolgokra nagyonmásképpen reagálnak. Szerin-tem ez egy nagyon fontos tanul-ság volt. Azt gondolom, hogy eztalán többet is tanított nekem,mint maga az iskola, amellett,hogy minden tantárgyat angolultanultam. Késıbb angolul isérettségiztem, és hát innenegyenes út vezetett az angolszakig.Szubjektív: Hogyan kerültélegyáltalán Afrikába?P. T.: Nem az én döntésem volt.Édesanyám orvos, ı Afrikábangyógyított, így hát 14 évesenkimentem vele. De utólag aztgondolom, hogy nem bántammeg.Szubjektív: Mennyiben befo-lyásolta ez a késıbbi életedet?P. T.: Nagyon nagyban befolyá-solta. Egyrészt nagyon fogé-kony korban voltam ott. Más-

részt nagyon sokfajta emberrelkellett együttmőködni, különbö-zı országokból, világokból, amiszerintem nagyon hasznos volt.Harmadrészt pedig nem láttamhavat hosszú-hosszú évekig,amit egyáltalán nem bánok. Pél-dául ott nem ünneplik a kará-csonyt, és igazából nincs ishideg télen. A januári vizsgaszü-netben mindig lementünk a ten-gerhez – azt tudni kell, hogyLíbiának egy olyan 2000-2500km hosszú tengerparti szakaszavan, ami itthon nagyon hiány-zik. És a tér is, ott nincsenekmagas házak, mindenhol lehetlátni az eget. Ezt picit nehéz voltmegszokni Budapesten. Itt bevan zárva az ég, mert magasak abérházak a belvárosban.Továbbá az évek során megta-nultam arabul, és ez lett a har-madik anyanyelvem az angol ésa magyar után. Érettségiztem isbelıle az angol érettségi rend-szerben, és az elsı diplomámatott szereztem meg – nem minthaolyan sokat számítana egy líbiaidiploma. De végül is azt gondo-lom, nagyon fontos, hogy egyilyen egzotikus nyelvet sikerültmegtanulnom, és fıleg ezen anyelven gondolkodnom. Na éspersze nagyon sok arab barátomvolt, és rengeteget voltam velükegyütt.Szubjektív: Beszéljünk egykicsit az AKG-ról! Hogy érzedmagadat nálunk?P. T.: Jól érzem magam. Min-denesetre életem egyik legna-gyobb szakmai kihívásának tar-tom, néha emberi kihívásánakis. És ez nem feltétlenül baj,ebben nem érzem magamrosszul.Szubjektív: Milyennek találodaz iskola hangulatát, rendsze-rét, légkörét, illetve az évfo-lyamét?P. T.: Az iskolának a légköre

azért tetszik, mert rengeteg soklehetıséget ad. Tehát itt ténylegnagyon sokféle ember nagyonsokféleképpen meg tudja valósí-tani önmagát. Ez igaz a gyere-kekre is és igaz a tanárokra is.Mondjuk, lehetnek az embernekötletei, és ezeket meg lehetvalósítani, mert ezeknek nagyrésze támogatásban részesül,ami szerintem egy nagyon fon-tos dolog. Én ebben bíztam, ésezért is jöttem ide. Az iskolahangulatáról sajnos kevesettudok, fıleg azért, mert kisisko-lák vannak, és én csak az évfo-lyamon tanítok, ebbıl követke-zik, hogy nagyon keveset talál-kozom másokkal. Az évfolyamfelé nagyon nagy bizakodássalvagyok, a hangulatát nyugtáz-tam. Nem gondolom azt, hogynincsenek nehézségek, de háthol nincsenek?Szubjektív: Miben különbö-zik ez az elızı iskoládtól, amiegy nagyon neves angol sza-kos iskola, a Karinthy gimná-zium?P. T.: Igen, a Karinthy volt azország elsı kéttannyelvő gimná-ziuma. Ott próbálták kitalálniazt, hogy ez a kéttannyelvő gim-názium tulajdonképpen mit isjelenthet. Most már viszont 21éve mőködik. Ott az angolnaktalán még az AKG-nál isnagyobb jelentısége volt, mivela tantárgyak több mint felétangolul tanulták a gyerekek a 9.,a nyelvi elıkészítı év után. Ittezt a fajta dominanciáját azangolnak nem érzem, de aztlátom, hogy meglepıen ügyeseka gyerekek, és jól tudnak ango-lul, érdemes ıket tanítani. Azegy picit konzervatívabb iskolavolt, mint az AKG. Picit többvolt a szabály, amivel együttlehetett élni. De szakmailagmeg emberileg ugyanúgy meg-érte az is. Nagyon örülök, hogyott dolgoztam majdnem 7 évet.Szubjektív: Kicsit visszaté-rünk az AKG-ra. Hogyanjössz ki a diákokkal?P. T.: Milyen a kapcsolatunk?Ezt lehet, hogy inkább a diákok-

tól kéne megkérdezni. Az énvéleményem az, hogy itt vannakbizonyos küzdelmek, bizonyosharcok, amiket meg kell vívni.Én ettıl nem érzem rosszulmagam, attól sem, hogy esetlegnem jövünk ki, és azt semérzem, hogy különösebb problé-mák lennének.Szubjektív: Milyen érzés pat-rónusnak lenni?P. T.: Nagyon furcsa. Hogyhavalaki csak úgy belecsöppen,így kívülrıl, és egybıl nemcsakszaktanárként, hanem patrónus-ként is próbál mőködni, akkoraz elsı idıben nagyon nehezentalálja ki, hogy pontosan mit isjelent ez. Annál is inkább, mertszerintem még embereknek ismást-mást jelent. Diákoknak is,tanároknak is és patrónusoknakis.Szubjektív: És neked mitjelent?P. T.: Nem tudom, még gondol-kozom rajta, pontosan mi a fel-adatom nekem, patrónusként.Ebben elég sokat segítenek agyerekek, a legtöbb irányításttılük kapom meg. Hogy mi az,amit elvárnak, mi az, amit úgyéreznek, hogy szükséges, mi az,amivel nekem dolgom van, miaz, amiben nincs dolgom. De ezegy nagyon nehezen megfogha-tó, képlékeny dolog, fıleg úgy,hogy nem mindenkit tanítokazok közül, akinek a patrónusavagyok, lévén nem abban azangolcsoportban vannak. Úgy-hogy arra, hogy nekem ez mitjelent, még egy-két hónapot kellvárni, vagy lehet, hogy méghosszabb idıt, amíg kialakul az,hogy én mit tudok nyújtani.Hogy mit tudok nyújtani patró-nusként, és mit várjanak tılem,ezt a kettıt összepasszintjuk.Szubjektív: Milyen tevékeny-ségeket folytatsz az AKG-nbelül?P. T.: Leginkább oktatási ésnevelési tevékenységet…Szubjektív: Úgy értem, nekednagyon sok projekted is vanemellett, például az angoltá-bor…

„Nem láttam havat hosszú-hosszú évekig,„Nem láttam havat hosszú-hosszú évekig,
amit egyáltalán nem bánok!”amit egyáltalán nem bánok!”

INTERJÚ PRIEVINTERJÚ PRIEVARAARA TIBORRALTIBORRAL

Prievara Tibor a 9. évfolyam új angoltanára és patrónusa iga-
zán sokszínő egyéniség. 7 évet élt Afrikában, rengeteg projek-
tet szervez, Arzenál drukker és nem mellesleg 3 nyelvet beszél
anyanyelvi szinten (köztük arabul). Nagyon örültünk hát,
amikor lehetıségünk nyílt interjút készíteni vele.



P. T.: Ja, igen. Igyekszem ilyendolgokat csinálni. Én ebbennagyon hiszek. Az angoltábormost már az életemben 15 évemegy, minden évben 3-4-szermegyek különbözı csoportok-kal más-más helyekre angoltá-borba. Sıt, a karinthys osztálya-immal rendszeresen évente két-szer-háromszor is jártunk, amielég jó volt.Szubjektív: Ezek szerint teúgy érzed, hogy ez hasznos?P. T.: Igen, mindenképpen hasz-nos. Mindenki azt gondolja,hogy az angoltábor akkor hasz-nos, ha sok angolóra van. Deigazából az angoltáborbanmagukon az órákon a lehetılegkevesebbet tanulnak. Akkortanulsz, amikor rá vagy kény-szerítve arra, hogy angolulbeszélgess másokkal. Azaz aszünetben, és nincs egyáltalánsemmilyen leállás. Ha valakibetartja, nagyon el is fárad.Innen lehet látni, hogy ki beszéltvégig angolul.

Szubjektív: És betartják?P. T.: Többé-kevésbé. Nemlehet elvárni, hogy ugyanúgytartsák be. Ez is egy folyamat.Az elsı angoltáborral, ahhozképest, ahogy máshol szokottlenni, nem voltam elégedetlen.Mondjuk a volt tanítványaim-mal, amikor 10. év végén men-tünk angoltáborba, akkor nálukmár szóba sem jöhetett, hogyvalaki véletlenül is megszólal-jon magyarul. És most, hogynem tanítom ıket, attól mégangoltáborba szeretnénekmenni, valószínőleg fogunk is,mert megszokták, megszeret-ték. Arra is rájöttek, mennyitlehet itt tanulni. Én hiszem azt,hogy egy angoltáborban egyhónapnyi iskolai angoltanulástössze lehet szedni. Minélkevésbé tudsz angolul, annálnehezebb persze. Igazából az sebaj, ha kevésbé tudsz. Voltamolyanokkal, akik nagyon keve-set tudtak, de akkor úgy volt,hogy mindenki ugyanúgy nem

tudott. És úgy jó volt. Mert hate nem tudsz és a többiek pedigjól tudnak, az nagyon bátor tett,ha valaki így is eljön.Szubjektív: Ugye aTanárblogot is te szerkeszted.Hogy jött ez szóba, hogy eztszerkeszd?P. T.: Igazából az én ötletemvolt, én találtam ki ezelıtt más-fél évvel. Egyébként nem egye-dül szerkesztem, hanem kettencsináljuk, Nádori Gergely tanárúrral, és naponta dolgozunkvele. Azért csináljuk, mert aztgondoljuk, hogy minél többolyan információt kapjanak atanárok, ami segíti ıket abban,hogy az interaktív táblát, azinternetet, az egyéb úgyneve-zett infokommunikációs tech-nológiát hogyan tudják az óránhasználni. Különben ennek vanegy diák változata is.Szubjektív: Azt is ti csináljá-tok?P. T.: Nem. Azt a gyerekek csi-nálták a régi iskolámban, csakjelenleg – mivel eljöttem –nincs, aki patronálja ıket. Úgy-hogy a diákblog az most csaklóg a levegıben. De jó lenne aztfolytatni. Például ez egy lehet-séges projekt, mert ez egy jólmőködı dolog volt. Volt látoga-tottsága is, volt olyan cikk,amelyet 3 nap alatt mondjukelolvasott 150-200 ember. Amiazért elég sok. Közel száz fıvolt a közösségben, az ország-ban mindenhonnan jövögettek agyerekek, és ott mindent ık csi-náltak. İk szerkesztették, ıkvették fel, ık írták, ık csináltakmindent.Szubjektív: Mit tudsz monda-ni a Modell ENSZ-rıl (ModelUN)?P. T.: Az ENSZ világszervezet-nek van egy modellezése, egyszimulációja, ami azt jelenti,hogy középiskolás gyerekekkülönbözı országokat képvisel-ve összeülnek egy 3 napostanácskozásra, konferenciára.Igazából az ENSZ-nek a kicsi-nyített mását szimulálják,ugyanolyan problémákatbeszélnek meg. A szimuláció-nak a lényege az, hogy te egykülön országot képviselsz, de itt– az igazival ellentétben –kapsz egy országot, amelyetképviselned kell. Ez lehet Ang-lia, Franciaország vagy akár azEgyesült Államok.

Szubjektív: Hogyan kerülszte ebbe bele? Te szervezedezt?P. T.: Nem, a régi iskolámbanszerveztük. Az egyik leghíre-sebb Modell ENSZ Berlinbenvan, angolul zajlik, és arranagyon jó, hogy rengeteg kül-földi diákkal lehet megismer-kedni. Talán a legnagyobb ilyenmagyar szimuláció a Karin-thyban van, és ott 350 fıs akonferencia, mely elég nagy.Sok-sok országból, angol isko-lákból, amerikai iskolákból,illetve nyolc-tíz különbözı másországból érkeznek gyerekek.A megnyitó a Parlamentbenvan, és így oda is eljuthatnak adiákok. Ott hoznak döntéseket,fel lehet szólalni. Nálunk azOrszágházban ez egy komoly,nagy rendezvénnyé nıtte kimagát. Most már hatodik évecsinálják, jó lenne, ha az AKG-sok is megjelennének ezen,mert eddig nem voltak jelen.Szubjektív: Van az Educationevő cég, amely kifejlesztettegy új tanulási programot,melyhez mellékeltek különbö-zı tantárgyak ideális óráirólegy összeállítást DVD-n, ésezen az angolórát te szemlél-teted. Erre azért büszkelehetsz, nem? Hogy kerültél teebbe bele?P. T.: Igen, erre nagyon büszkelehetek. Amirıl ti beszéltek, azaz Educatio Kht. Sulinovaprogramjának egy tananyagcso-magja. Dolgoztam a Sulinetnekis, ami az internetes tartalmakfejlesztését takarja, eddigipályafutásom alatt hét nyelv-könyvet publikáltam – ezeketelég sok példányban adták el –,illetve dolgoztam egyetemen is,5-6 évig. És ezért többek közöttengem kértek föl egy ilyenújfajta tananyag fejlesztésére,tehát én így kerültem bele. Elı-ször is a tananyagoknak az írá-sában vettem részt, majd azegyik ilyen tananyagnál meg-kértek, hogy bemutathassák agyakorlati mőködését. Ezértvették fel DVD-re az óráimat,ahogy másoknak is. Ebbıl lettegy kis füzetecske, utána egyszép DVD, és hát így kerültemén bele ebbe az egészbe.
Gáspár Tamara,Horváth Csenge
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Sokan már hetekkel az induláselıtt izgatottan fecsegtek,mondván, ık biztosan egy szótsem tudnak majd mondani amásiknak angolul, biztosan irtókínos lesz a többiek elıtt. Én isígy voltam ezzel, de bíztambenne, hogy a többiek segíte-nek majd nekem, és az alatt ahárom nap alatt fejlıdök egykicsit.A várva várt napon az évfo-lyam tagjaiból összeverıdöttlelkes csapat vidáman vonato-zott el a táborba. Egy barátsá-gos, családias kis helyen lak-tunk, elzárva a külvilágtól, mégtérerı sem volt. Az udvaronkecske legelt, s kutya ırizte abejáratot. Kedvesen fogadtakminket, megtörtént a szobabe-osztás, s mindenki elégedettenheveredett le az ágyra, de nem-sokára kezdıdött a keménymunka.Szigorú szabályokat kellettbetartanunk ahhoz, hogy itt ismaradhassunk. Az elsı és leg-fontosabb szabály az volt, hogytilos volt egyetlenegy szót ismagyarul beszélnünk Prievara

tanár úr figyelmeztetı sípszavaután. Aki ezt tette és rajtakap-ták, kemény büntetésben része-sült. Az elsı lebukás után csakfigyelmeztettek minket, amásodik után táncolni kellett, aharmadik után énekelni, a foly-tatást ki-ki képzeletére bízom.Nádori tanár úr hatalmaskaraoke győjteményt hozott alegrosszabb esetre. Sokan kap-tak büntetést a tábor alatt, volt,aki már rögtön az elsı naponrophatta a táncot. Utolsó napramár annyifajta tánc győlt össze,hogy abból akár egy koreográ-fiát is lehetett volna csinálni.Az elsı nap papírokat kaptunk,amelyekrıl meg kellett tanulnia fogalmakat, késıbb a tanulta-kat hasznosíthattuk, mert arraépült a vetélkedı, ezt mindenkinagyon élvezte. Mikorfrizbiztünk, mulatságos volt asok rohanó embert hallgatni,ahogy a másiknak angolul kia-bál.Sok-sok filmet néztünk meg atábor alatt, köztük sorozatokatis, egy részt a How I Met YourMotherbıl, a Modern Family-

bıl és még sok másból. A leg-jobb film az Egerek és emberekvolt, ami annyira megtetszett,hogy otthon könyvben is elol-vastam. Verset is írtunk egy-másnak, le kellett rajzolnunk aszámunkra tökéletes barátot, ésmég sok izgalmas feladatotkaptunk. Addig maradhattunkfent este, amíg csak szerettünkvolna, így a reggelek kissénehezen indultak, Valasektanárnınek sok idejébe tellettfelkelteni az álomszuszék gye-rekeket. Utolsó nap titkos fel-adatokat kaptunk, amibıl minéltöbbet meg kellett oldanunk,

úgy, hogy ne mondjuk el amásiknak.Nekem nagyon tetszett ez atábor, lehetıségem volt arra,hogy egy csomó új angol fogal-mat és szót tanuljak meg, tud-tam másokkal kommunikálniis, aminek nagyon örültem.Emellett együtt lehettem abarátaimmal, s nem volt túlnagy szigorúság sem, nagyonjól éreztem magam.Remélem, hagyománnyá válikez a tábor, s jövıre is újramehetek.
Varga Dóra

November 6. Bemegyek a suliba. Korán
reggel van. Kezemben egy zacskó, benne a
jelmezemmel és minden kiegészítıvel.
Már nagyon vártam az ebibált, és ezzel
nem voltam egyedül. Elızı este vagy fél
órát beszéltünk errıl Eszterrel, a barát-
nımmel. Egész nap kíváncsiság és izga-
lom uralkodott az évfolyamon. Amikor
vége lett az utolsó órának, már tőkön
ültünk. Elmentünk sétálni, és amikor
visszaértünk, meglepetten tapasztaltuk,
hogy nem az az izgalom van, hanem nyo-
mott és feszült hangulat. Ugyanis reggel
óta már vagy a fél évfolyam hazament. A
vírus, amirıl akkor még nem tudtuk, hogy
H1N1, sokunkat megtámadott. Voltak,
akik hazamentek, de voltak olyanok is,
akik csak a fellépés miatt maradtak. Vagy
egy órát ültünk a kisiskolában semmit se
téve, amikor minden tanár bevonult a taná-
riba, hogy megbeszéljék, mi legyen. 10
perc múlva, amikor a tanárok kijöttek,
Horn Ági közölte, hogy választhatunk.
Megtartjuk az elıadásokat most, de akkor
nincs diszkó, vagy pedig halasszuk el az
egészet. A többség az elhalasztására szava-

zott. És mint késıbb kiderült, jó ötlet volt,
mert a következı héten az egész évfolyam
megbetegedett, volt egy nap, amikor az 59
gyerekbıl csak tizenvalahányan jöttek
iskolába. Errıl azért nem tudok pontos
számot adni, mert én is hiányoztam, és
Eszter meg Fanni nem voltak hajlandóak
megszámolni nekem. Olyan lusták tudnak
lenni… De míg én itthon köhögtem, fúj-
tam az orrom és megpróbáltam hangot
varázsolni magamnak, kedves barátnıim
beszámoltak a benti néhány új pletykáról,
elmondták, mit pótoljak. Végül, de nem
utolsósorban elárulták, hogy a következı
hét péntekére lett elhalasztva az ebibál.
Mikor ezt megtudtam, már nem volt meg
ugyanaz a hangulat, mint elıször. Még
csütörtökön sem, amikor már a nyakunkon
volt az ebibál. Úgy döntöttem, hogy mivel
már jócskán elmúlt Halloween, mégsem
egy punknak látszódó boszorkánynak öltö-
zöm, hanem fekete macskának. Amúgy is
minimum 6 barátnımrıl tudtam, hogy
boszorkánynak öltözik, így hát az ı macs-
kájukat alakítom.
Mikor készülıdni kezdtünk, mind azt hit-

tük, hogy egy borzasztó, unalmas buli lesz,
de mikor átöltöztünk és leértünk a színház-
terembe, el is felejtettem kétségeimet. És
ezzel nem vagyok egyedül. A nagyoknak
sikerült egy fantasztikus bulit szervezniük.
Elıször a 9.-esek bemutatták, majd mi is
megtanultuk az évfolyamtáncunk további
részeit (a nyitótáborban az elejét már meg-
tanultuk), aztán megjöttek a szülık. İk is
megnézhették a táncot, majd a csibe-elı-
adásokat. A produkciók jól sikerültek, és a
kisebb bakik csak fokozták a jó hangulatot.
Egyre jobban éreztük magunkat, és még a
vetélkedık is hátra voltak. A kvízt is
nagyon élveztük, fıleg az ijesztgetıs
részét. És ezek után jött a buli csúcspontja,
a diszkó. Az eleje kicsit döcögıs volt, de a
végére rendesen felpörögtünk. A fiúk még
egy „vetkızıs” számot is bemutattak.
Mikor hazafelé beültem a kocsiba, és anya
megkérdezte, milyen volt a buli, az elsı
dolog, ami az eszembe jutott, az volt, hogy
ez volt életem legnagyobb bulija. Pedig
elıször semmi kedvem sem volt hozzá.

Wachsler Wica

Tudósítás az ebibálrólTudósítás az ebibálról

Do you speak English?Do you speak English?
Az ıszi szünetben több kilencedikes diák kapva kapott a lehe-
tıségen, hogy elutazhatunk egy nyelvi táborba Magyarkútra,
ahol csak angolul szólalhatunk meg.
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Szokásos programmá vált már
a Múzeumok éjszakája, vagy
az Éjszakai Vidámpark vala-
mint a Mozifanatikusok éjsza-
kája. Legkevesebbet mégis a
Fürdık éjszakájáról tudunk,
ami elıször 2008-ban került
megrendezésre Budapesten.
Ebben az évben ismét eljött
közénk, december 4-én, pénte-
ken.
Este tíztıl folyamatosan pan-
csolhattunk a fıváros négy
különbözı fürdıjében, a Szé-
chenyiben, a Rudasban, a
Királyban valamint a Gellért
Gyógyfürdıben, egészen éjjel
háromig. Ezek közül három – a
Király Gyógyfürdı kivételével
a többi – egyéb programokat is
kínált. Például a Széchenyiben
kicsit retrós volt a hangulat,

Kovács Kati énekesnıvel. A
Rudas török fürdıvé változott,
volt hastánc és filmvetítés. A
Gellért Fürdı pedig bediszkó-
sodott. A közös belépı 2900
forint volt, és külön buszjárat is
szállította a vendégeket a für-
dık között.
Ez a sötétben való pancsolás-
nak a legnagyobb rendezvénye,
de ha esetleg nyugisabb éjsza-
kai fürdésre vágyunk, akkor
tudnunk kell, hogy nem csak
ilyenkor vannak nyitva éjjel a
fürdık! A Rudasba minden
pénteken és szombaton este 10-
tıl hajnali 4-ig lehet ellátogat-
ni. Ilyenkor ugyan nincsenek
különbözı programok, de sok-
kal kevesebben vannak, és
nagyobb a nyugalom.
Én már voltam éjszakai fürdı-

zésen a Rudasban, és csak aján-
lani tudom mindenkinek. Nincs
akkora tömeg, nyugodtan lehet
beszélgetni a saját társaságod-
dal és kellemesen ülni (vagy
épp feküdni) a meleg vízben.
Egy ilyen nyugis helyen sok-

sok órát el tud tölteni az ember.
Feltöltıdik energiával, okoso-
dik a beszélgetésekbıl… stb.
Elvégre nem lehet mindig ott-
hon ülni!

Verhás Georgina

Megkérdeztem pár autóst, hogy
milyen koldusoknak adnak
pénzt. Legtöbbjük ezt válaszol-
ta: amelyik mosolyog, emellett
udvarias, esetleg humoros, és
nem hullarészeg. Vannak olyan
hajléktalanok, akik parkolóhe-
lyeken irányítják a forgalmat,
és általában az autósok ıket is
megszánják egy kis pénzzel.
Ha az ember figyelmesen áll a
piros lámpánál, és körülnéz,
akkor sokszor észreveheti,
hogy a kéregetés egy maffia
kezében van, ırzik ıket, hogy
ne tegyék zsebre a pénzt,
hanem adják a megbízónak.
Talán már hallottatok róla,
hogy 1998-ban a Moszkva
téren egy „rosszul” dolgozó
kéregetıt fényes nappal fıbe
lıttek az autók között. Sajnos a
hírekbıl tudhatjuk, hogy elég
gyakori a gyilkosság a hajlék-
talanok között, akár egy üveg
borért vagy egy jobb cipıért

képesek egymás életét kioltani
vagy félholtra verni egymást.
Számos hajléktalan azért tart
kutyát, hogy pénzhez jusson,
ilyenkor az ember inkább
kutyatápot adna nekik, mert az
állatot sajnálja, és így nem is
tudják alkoholra költeni a
pénzt. Néhány tinédzser akkor
érzi magát kemény legénynek,
ha hajléktalanokat ver meg,
vagy akár fel is gyújtja ıket,
amikor magatehetetlenül fek-
szenek. Esetleg nem rájuk illı
kifejezésekkel illeti ıket.
Különösen fontos lenne a
magánembereknek támogatni
ıket, segíteni rajtuk, mivel a
gazdasági válság miatt keve-
sebb a szociális célokra fordít-
ható forrás, és ilyenkor válik
fontossá az adakozás.
Szintén a bőnügyi híradások-
ban szoktuk hallani, hogy kétes
jogi ügyleteknél felhasználják
a személyi igazolványukat

(hitelfelvétel, kft.-k eladása...
stb.) – azaz kinéznek egy haj-
léktalant az utcán, adnak neki
ezer forintot, adnak neki rendes
ruhát, megfürdetik, elviszik
fodrászhoz, aztán irány a bíró-
ság, és ráakasztanak egy csıd-
be ment céget, vállalatot, kft.-t,
aztán kidobják az utcára. Az
APEH már nem az illetékest
zaklatja, hanem a hajléktalant,
akinek semmi pénze nincs.
Közmunkára nem nagyon tud-
ják ítélni, mivel ha több millió-
ról van szó, nem dolgozhat ezer
évig, mert söprögetéssel nem
nagyon tudja összeszedni a
pénzt. Ilyenkor általában bör-
tönbe kerülnek, ahol „jó” dol-
guk van, mert sokan közülük
betegek, így kórházi ápolásban
is részesülhetnek.
Több ezer ember azért került az
utcára, fıleg az építıiparból,
mivel munkásszállóban laktak,
ezek a szállók pedig a rendszer-
váltás idején megszőntek. Ez is
példa arra, hogy emberek,
akiknek nincsen pénzügyi
fedezetük, de egyébként tisz-
tességes dolgozó emberek,
hogy veszítik el egzisztenciáju-
kat egy vállalati leépítés alkal-
mával, vagy esetleg a hitelezık

miatt.
Az iskolánk mellett van a Mál-
tai Szeretetszolgálat, ha van
felesleges ruhátok, inkább
adjátok le ezeket, lehet, hogy
pont a te ruháddal mentesz meg
egy embert a fagyhaláltól. Ezek
a ruhák nemcsak a koldusok-
hoz kerülnek, hanem a rászoru-
ló gyerekeknek, felnıtteknek is
jut belılük. Gondoljatok bele,
hogy ezek az emberek még egy
használt ruhának is örülni tud-
nak, mivel nincs se pénzük, se
lehetıségük beszerezni akármi-
lyen ruhanemőt.

Bátki Péter
kép: philanthromedia.org

A hajléktalan életA hajléktalan élet

Fürdık éjszakájaFürdık éjszakája

Sétálunk az utcán, és a szemünk se rebben meg, amikor egy
dülöngélı részeg ember, vagy akár egy földön fekvı hajléktalan
kerül a szemünk elé, mert ık már évtizedek óta az utca meg-
szokott képeivé váltak. Biztos sokunkban felmerül a kérdés,
hogyan tudnánk segíteni ezeknek a szerencsétlen embereknek,
akiknek egy része diplomás, nyelveket beszélı polgár, csak vala-
milyen okból az életük csıdbe ment, és így kerültek az utcára.
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Egy újabb moziszékbe
szögezı alkotásra vártam,
a festıien szép tájjal,
helyszínekkel, titokzatos
indiánokkal, izgalmas for-
dulatokkal és remek rock-
zenével megfőszerezett
elsı film után, ám csalód-
nom kellett. A rézbırő
indiánok ki vannak pipál-
va, de a többi sajnos nem
volt olyan jó, mint az
Alkonyatban. A film ele-
jén rögtön sok-sok részt
átugrott a rendezı, az idıt
hányingerkeltı, lassan
körbeforgó kamerázással
és unalmas zenével töltöt-
te ki, na meg Kristen

Stewart bamba arckifeje-
zésével. Bella gyorsan
összehaverkodott a
rezervátumbeliekkel, Ja-
cob titkát seperc alatt
megfejtette, s ismét egy új
mutáns csapat csapdájába
esett. A vérfarkasok Bella
oldalán álltak, súlyos
összecsapásokba kevered-
tek a vérszívó vámpírok-
kal. Az izmosra gyúrt
Taylor Lautner, aki Jacob-
ot játszotta, vérfarkasi
mivoltát erıltetett bakug-
rásokkal, meztelen felsı-
testének a jelenetbe nem
illı mutogatásával próbál-
ta bizonyítani, ami még az

elkötelezett rajongókat is
hatalmas vihogásra kész-
tette, olyan nevetségesen
voltak megrendezve ezek
a jelenetek. Chris Weitz (a
rendezı) a legkomolyabb
részt is képes volt úgy
„megalkotni”, hogy a
nézık fetrengtek a röhö-
géstıl. Alice látomásában
Bella vámpírként szalad
Edward felé a mezın, de
körülbelül úgy, mint egy
beszívott Jancsi és Julis-
ka. Na, akkor már én sem
nagyon tudtam visszafoj-
tani a könnyeim a neve-
téstıl. A film közben néha
úgy éreztem, legszíveseb-
ben kimennék a terembıl,
olyan sok fölösleges
dolog volt benne, párbe-
széd szinte semmi.
A vége sem kínált semmi
feszültséget, izgalmat, a
leánykérés unalomba ful-
ladt.
Az Újholdat leginkább a
rajongóknak tudom aján-
lani, akik mindenben
meglátják a jót. Én egye-
dül csak a jól összeválo-

gatott színészeknek tud-
tam örülni, karaktereiket
jól eltalálták, ám minden
hiába, ha színészi képes-
ségeiket meg sem próbál-
ták használni. Az elsı
film rendezınıjét unal-
masnak, túl romantikus-
nak találták, az indoklás
szerint ezért váltottak.
Weitznek azonban nem
sikerült megoldania a fel-
adatot, egy még izgalma-
sabb, a vámpírromantikát
visszaadó film helyett egy
parodisztikus mozgó tab-
lót sikerült összekontár-
kodnia.
Remélem, a következı
rész felül fogja múlni az
Újholdat. Nem lesz nehéz.

Varga Dóra
Alkonyat - Újhold

(The Twilight Saga: New
Moon, 2009, 130’)

Rendezte: Chris Weitz
Szereplık:

Kristen Stewart, Robert
Pattinson, Taylor Lautner

Ennek beAlkonyult?Ennek beAlkonyult?
A moziteremre sötétség borult, izgatott kezek zörget-
ték a popcornos zacskót, több száz száj rágta egyszer-
re a pattogatott kukoricát. Újhold. Stephenie Meyer
nagysikerő könyvsorozatának, az Alkonyatnak a
második részére várt az egész világ, hogy a New
Moon végre megjelenjen a mozikban. A napokat már
az Alkonyat óta visszaszámoltuk, s megnéztük a több
ezer fanmade filmelızetest a Youtube-on, de mikor
elérkezett az idı és feljött az Újhold, mi már rég a
teremben ültünk a szék karfájába kapaszkodva, hogy
ismét elröpüljünk Edward (Robert Pattinson) és
Bella (Kristen Stewart) veszélyes világába, ahol a
vámpírok és az emberek nem férnek meg egymás
mellett.
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Újhold, True Blood, Rémségek
cirkusza. Vámpírok minden-
hol, és ez csak a 2009-es lista!
Ha el akarunk menni moziba,
akkor nincs sok választásunk.
Vámpíros vagy nem vámpíros
filmet akarunk-e nézni, ezt kell
elıször eldöntenünk. Ha köny-
vesboltban vagyunk, és esetleg
valami más könyvet szeretnénk
olvasni, akkor át kell törnünk a
vámpíros könyvek kemény
falát. Ha kezünkbe akad egy
újság, vagy egy internetes hír-
portálra kerülünk, akkor biztos,
hogy lesz legalább egy olyan
cikk, ami vagy épp az Alko-
nyatról, Újholdról, vagy valami
egyéb vámpíros filmrıl,
könyvrıl szól.
Nem én vagyok az egyetlen,
aki észrevette ezt a vámpírlá-
zat. De mikor is kezdıdhetett?
Talán legegyszerőbb az Alko-
nyat bemutatására tenni az idı-
pontot, 2008 ıszére. Vagy eset-
leg elıbb kezdıdött ez az
egész? Ott van például az Inter-
jú a vámpírral, Brad Pitt fısze-
replésével, de ez mégsem túlsá-
gosan felkapott ma már. Való-

színőleg tényleg az Alkonyat
film a kezdıpont. Azóta meg-
bolondult mindenki, még a
csapból is vérszívó sztorik
folynak, és a – sajnos nem csak
– kislányok el vannak ájulva a
vámpírokat alakító színészek-
tıl. De igazságos ez? – kérde-
zem én. Szerintem például az
Alkonyat egyáltalán nem volt
jó film, happy enddel végzıdı
love storyból így is van elég. A
könyv sokkal jobb volt, az leg-
alább tetszett. Valamint ezek-
ben a filmekben nincs semmi
eredeti, mindig ugyanarra a pár
megadott karakterre építenek.
Kell egy rideg, helyes vámpír-
fiú, aki mindig megmenti a sze-
gény, ártatlan, természetesen
halandó lányt.
Nem ítélem el ezt a korszakot
sem, a könyveket én is szere-
tem, valamint az új sorozatot, a
True Bloodot is, de attól még
kezd egy kicsit beszőkülni a fil-
mek, sorozatok színvonala.
Bizonyára ez is csak egy divat,
most épp erre vevık az embe-
rek. A lányok sikítva rohannak
lesni Edwardot, a fiúk meg

tépik a hajukat, amiért minden-
nap hallaniuk kell, hogy
mennyire helyes ez és ez a szí-
nész.
Valószínőleg ez a divat sem fog
már sokáig tartani, minden
elmúlik idıvel. Lehet, hogy ez
a vámpírláz egy kis ideig
tovább tud gyökeret verni a
mostani filmnézık szívében.
Addig nekünk, akik még nem

estünk bele, vigyáznunk kell,
hogy ne kapjon el a csapda,
vagy egyszerően csak beleesni,
és sodródni az árral, türelmetle-
nül várni a következı vámpíros
mozit, elmerülni a könyvek-
ben, majd feléledni, amikor
kivonul a vámpírláz. Szíve joga
mindenkinek választani.

Verhás Georgina

Vigyázz, harap!Vigyázz, harap!

Az alkotóház az 1950-es évek-
ben nyitotta meg kapuit írók,
költık, zenészek és képzımő-
vészek elıtt. Nem messze van
az Alkotóház a Balatontól,
autóval öt perc, gyalog keve-
sebb, mint egy óra. Ide az
emberek fıleg pihenni, szóra-
kozni, de dolgozni is járnak. Az
évek haladtával a mővészek
távolabbi rokonai is elkezdtek
járni erre a helyre, majd baráta-
ik is. Most már ott tartunk,
hogy akárki bejelentkezhet és
foglalhat szobát.
Az év java részében az itteni
mővészek alkotnak, nyáron
pihennek, így nyáron az alkotás
munkája ránk, vendégekre
hárul. Szokás az alkotóházban,

hogy a turnusok után búcsúes-
teket tartanak, ide ugyanis tur-
nusokban lehet jelentkezni. A
turnus elején általában elhatá-
rozzák, hogy idén ne legyen
búcsúest, aztán pár nap múlva:
jó, legyen búcsúest, de csinál-
ják a kicsik. A turnus vége felé
pedig azt mondjuk: tegyünk
vele egy próbát. A lányok elı-
veszik ritmusérzéküket, a fiúk
pedig elfogadják, hogy nekik
ilyen nincs, de egy kis humor-
érzék kihúzza ıket a slamaszti-
kából. Egy nappal az elıadás
elıtt, vagy akár az elıadás nap-
ján döbbenünk csak rá, hogy
milyen színes lett a mősor, és
megint sikerült készíteni vala-
mi újat.

A hagyomány még a 90-es
évek közepén indult, és azóta is
folytatódik, és remélem, ha mi
már végképp kiöregszünk, az
utánunk jövı generációk is dol-

goznak majd azért, hogy a tur-
nus utolsó napjának estéjén
mindig legyen búcsúest.

Bátki Péter

Szigligeti AlkotóházSzigligeti Alkotóház
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Ahhoz, hogy valaki tényleg
megértse ezt a filmet, tudnia
kell néhány dolgot. Elıször is
azt, hogy mi is az az új hullám.
Ez egy, az 1950-es, 60-as évek-
ben, a II. világháború után lét-
rejövı, elsısorban az olasz
neorealizmust követı film-
irányzat. Az új filmnyelv meg-
határozó jellemzıje a produce-
ri filmmel ellentétben a szerzıi
film, ami annyit jelent, hogy a
film rendezıje és forgató-
könyvírója ugyanaz. A francia
újhullám fontosabb alkotói:
Jean-Luc Godard, Jacques
Rivette, Roger Vadim… (érde-
mes megnézni ezen alkotók
mőveit is, mivel nagyon sok jó
filmet készítettek).
A filmtörténeti ismeretek mel-
lett fontos tudnunk, mi is zaj-
lott 1968-ban Párizsban. Min-
den diák az utcákon tiltakozott
a francia oktatási rendszer és az
egyre növekvı társadalmi
különbségek ellen; ennek is
nagy szerepe van ebben a film-
ben. Néhány érdekesebb szlo-

gen, amit a fiatalok az 50-es,
60-as években használtak –
amikbıl talán valamennyire
meg lehet érteni, miért is tün-
tettek az akkori filmimádók:
„– Engedd szabadjára a szen-
vedélyeket.
– A mővészet után Isten is meg-
halt.
– Ne vesztegesd az idıd,
engedd meg magadat vágyaid-
nak.
– Le azzal a világgal, ahol a
garancia arra, hogy nem halunk
éhen, az, hogy beledöglünk az
unalomba.” (forrás: Lipstick
Traces: A Secret History of the
Twentieth Century)
Talán ennyi épp elég ahhoz,
hogy a filmet ne csak élvezzé-
tek, meg is értsétek. Ez az alko-
tás talán a legjobban Szerb
Antal Utas és holdvilágjára
hasonlít. Az érzés, hogy a vilá-
gon csak ık hárman vannak,
akik számítanak, hogy a külsı
világot kizárják, és csak az ı
filmfanatizmusuknak élnek, és
lakásukban egy új világot

teremtenek. E film segítségével
egy kis kulturális tudást is
nyerhetünk, mivel sok régebbi,
fontos film rövid részletét lát-
hatjuk, és a fiatalok beszélgeté-
seibıl is sokat tanulhatunk. A
három fıszereplıje e filmnek:
a két francia testvér, Isabelle és
Theo és az amerikai fiú,
Matthew. A testvérpár szülei
vidékre utaztak, így, bár még
csak alig ismerik Matthew-t,
meghívták, hogy lakjon velük.
Hárman bezárkóznak a tágas,
zegzugos lakásba, és ott töltik
minden idejüket. Beleláthatunk
varázslatos életükbe, és talán
egy kicsit mi is a filmben érez-

hetjük magunkat. Ha magáról a
filmrıl írnék még, az már sok
lenne, így már csak a saját
véleményem maradt. Igazából
azt, hogy miért tetszett ennyire,
nem tudom elmondani, talán a
hangulata miatt. Persze biztos
vagyok benne, hogy ez nem
mindenkinek jön be, de egy
próbát biztosan megér. Én min-
denképp ajánlom.

Csukás Borbála
Álmodozók

(The Dreamers, 2003, 110’)
Rendezte: Bernardo Bertolucci

Szereplık: Eva Green,
Louis Garrel, Michael Pitt

ÁlmodozókÁlmodozók

CSI kiállításCSI kiállítás

Az Álmodozók Bertolucci (szerintem) legjobb filmje, nosztal-
giázva festi le a 68-as Párizst, de ha valakit nem is érdekel a
francia fiatalok lázongása, csak egy igazi filmélményre
vágyik, annak is ajánlom.

Hát árakból többféle van,
ugyanis ha hétköznap délelıtt
10-tıl délután 3-ig szeretnénk
ellátogatni az interaktív kiállí-
tásra, akkor 1500 forintot kell
fizetnünk a diákjegyért, du. 3-
tól este 8-ig 1900-at, és ha hét-
végén indulnánk nyomozni,
akkor 2500-at. A helyszín a
Millenáris Park egyik épülete.
A kiállítás elején megkapjuk

magát az ügyünket, amibıl
három különbözı van. Ezek
után indulhatunk. Elıször egy
videofelvételrıl kapunk egy kis
eligazítást, a videón még a
sorozat fı karaktere, Gil
Grissom is feltőnik. A videót
követıen indulhatunk eredeti,
interaktív utunkra. A három
tetthely szinte egymás mellett
helyezkedik el, annyit elárulha-

tok, az elsı egy autós helyszín,
a második egy pincérnı halál-
esete, a harmadik pedig egy
csontváz a sivatagban. A külön-

bözı eseteket három szín jelöli,
amiket követve eljuthatunk a
késıbbiekhez, a további kiállí-
tási helyszínekre. Elsıként meg

Ezer plakát hirdeti készségesen, különbözı helyeken a város-
ban, hogy november 7-én megérkezett Magyarországra a CSI
kiállítás. Sokan, fıleg akik szeretjük magát a sorozatot is, fel-
kaptuk a fejünket, és eldöntöttük, hogy ezt meg szeretnénk
nézni. November 15-én rávettem magam, hogy el is megyek
megnézni. Elıtte már egy héttel eldöntöttem, és
utánaérdeklıdtem a dolgoknak, mint például az árak stb.



11

Magyarország egyes emberei-
rıl hısként, más emberekrıl
illetve népekrıl mint a megtes-
tesült gonoszról szoktunk min-
dig beszélni. Nem kérdés ma
senkinek, ha Kossuth vagy
Széchenyi neve felemlítıdik,
hogy ık az ország hısei, akik-
nek köszönhetjük a független-
ségünket, demokráciánkat. A
törökökrıl és a Habsburg csá-
szárokról pedig mindenki úgy
beszél, mint a megtestesült
gonoszokról, pedig a hısök is
követtek el végzetes hibákat, és
a törökök illetve a Habsburg
császárok is sokat segítettek
abban, hogy Magyarország fel-
virágozzon.
Horthy Miklós, uralkodása ide-
jén sem, és még ma sem tarto-
zik abba a kategóriába, akit
egyszerően meg lehetne ítélni,
és ennek számos oka lehet.
Horthyról a 20-as, 30-as évek-
ben háromféle képet alakítha-
tott ki az átlagember. Azok,
akik a keresztény-nemzeti
oldalhoz tartoztak, magát a
megváltót, az ország megmen-
tıjét láthatták benne, aki véget
vetett a vörösterrornak. Trianon

revízióján dolgozott, és bár
eredményei ma már nem kéz-
zelfoghatóak, a Németország-
gal való együttmőködés révén,
a bécsi döntésekkel Felvidék és
Erdély újra része lett Magyar-
országnak.
Azonban voltak olyanok is,
akik ezt nem nézték jó szem-
mel. A kommunisták, a liberáli-
sok illetve a demokraták, azaz
akik nem voltak keresztény-
nemzetiek, azok a fehérterror-
ral bizonygatták, hogy fıvezér-
ként ı is részese volt azoknak
az eseteknek, ahol zsidókat
gyilkoltak meg. Ugyanis a
fehérterrorban nemcsak forra-
dalmárokat, hanem zsidókat is
megöltek, arra az általánosítás-
ra hivatkozva, hogy a kommu-
nisták nagy része zsidó. Objek-
tívan azt lehet mondani, hogy a
fehérterrorban felelıs, de
annak mértéke vitatható.
Volt még egy harmadik irány-
zat, a Habsburg-pártiak, felsı-
polgárok, arisztokraták csopor-
tosulása, akik egyszerően csak
felségárulónak titulálták Hor-
thyt. Gyakorlatilag egy király-
ságot király nélkül mőködte-

tett, és ez nem tetszett nekik.
Bár IV. Károly többször is pró-
bált visszatérni a trónra, siker-
telenül, ugyanis az antant és a
kisantant Horthyt támogatta.
A második világháború után, a
Rákosi-korszakban igencsak
mozgolódni kezdtek a marxista
történészek, akik a Horthy-kul-
tuszt akarták rombolni – felte-
szem, nem volt egyszerő dol-
guk, ugyanis 27 könyv készült
Magyarország volt kormányzó-
járól hivatali idejében. Véres-
kező katonai diktátornak titu-
lálták, a Horthy-korszakról
pedig annyit mondtak, hogy az
az elsı pillanattól kezdve
fasiszta volt, a legdurvább talán
mégis az volt, hogy néhol
„tömeggyilkos bandának” titu-
lálták a Nemzeti Hadsereget.
Az 56-os forradalom leverése
után már tárgyilagosabb képek
születtek a történetírásban.
Horthy megítélése semmiben
sem változott, csak némileg
szebben fejezték ki magukat a
történetírók: „önállótlan,
könnyen befolyásolható, kör-
nyezete által irányított, szők
látókörő, a dolgozó osztályok-
kal szemben úri megvetést
tanúsító, nyers katona volt” –
írta róla Ránki György.
A 80-as években is még eléggé
rossz volt a megítélése, bár
szinte semmi rosszindulat nem
volt már a szövegekben, majd a
rendszerváltás után, a mai

rendszerben két erıs táborra
osztódnak a Horthyval kapcso-
latos vélemények. A jobboldal
hısként tekint Horthyra, a bal-
oldal pedig mint egy sok hibát
elkövetı, akár bőnösnek is
nevezhetı, de legalábbis ellent-
mondásos alakra.
Végezetül csak annyit monda-
nék, hogy Horthyt talán még
egy pár évig nem lehet jól meg-
ítélni. Segített még egyszer
utoljára Magyarország régi
területi pompáját megközelíte-
ni a bécsi rendeletekkel, és
követett el baklövéseket is –
rengeteget. Viszont helyreállí-
totta az országban a gazdasá-
got, ha még növekedési pályára
nem is feltétlen állt abban a
korszakában.

Halpern Bence Márk
(King Kong)

forrás: Wikipédia

Horthy Miklós megítéléseHorthy Miklós megítélése
most és régenmost és régen

Horthy Miklós 90 éve vonult be Budapestre, hogy rendet
teremtsen a fıvárosban. Novemberben errıl emlékezett meg a
mai magyar politika jobbszéle, és ha már aktuális, nekünk is
illik cikket írni róla. De az ı életét és történetét leírni valószí-
nőleg elég hosszadalmas lenne, így beszéljünk egy olyan témá-
ról, amit az objektív történelem keretein belül nem feltétlenül
hallhattok – arról, hogy a róla kialakult kép milyen volt régen
és milyen ma.

kell vizsgálnunk az ott látható
nyomokat. A második helyszín
az egyik labor. Az ügyünkhöz
kapunk egy kérdıívet, és az
alapján kell vizsgálódnunk a
laborokban, sok számítógép
segítségével. A 2. laborban
szintén ugyanez a feladat, és itt
található a boncterem is, ahol
egy videón kapjuk meg az
információkat. Ha kitöltöttünk
minden választ, akkor tovább-
mehetünk a legutolsó terembe,
ahol „jelentenünk kell Gris-

somnak”, vagyis egy számító-
gépbe be kell vinni a válasza-
inkat, és megkapjuk a végered-
ményünket. Ha jók voltunk,
akár oklevelet is kérhetünk az
e-mail címünkre, vagy
kinyomtattathatjuk a CSI
Shopban.
A kiállítás során a falakon
folyamatosan érdekes informá-
ciók kísérnek minket. Sok-sok
plakát halmoz el bennünket
valódi bőnügyi tényekkel, nyo-
mozási módszerekkel, és van

egy-két tényfeltáró videó is a
termek között.
Személy szerint érdekesnek
találtam a kiállítást, fıleg a fali
plakátokkal, viszont hiányol-
tam valamiféle vezetést. Min-
denki mehetett, amerre akart,
összevissza a termekben, és
még túl sokan is voltunk. A
kérdések túlságosan egyszerő-
ek voltak, szerintem abba is
lehetett volna vinni több kíván-
csiságot keltı dolgot, ha már a
falakon sok-sok dolgot tudhat-

tunk meg, de mégsem kellett
igazán felhasználnunk.
Azt tudnám tanácsolni azok-
nak, akik szeretnék megnézni,
hogy inkább olyan napon,
olyan idıpontban menjenek,
amikor olcsóbb, mert szerin-
tem a kiállítás nem éri meg a
hétvégi 2500 forintot, viszont
500-1000 forinttal kevesebbet
megér. De ez csak egy véle-
mény.

Verhás Georgina
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Nemrég múlt karácsony, és
ezzel együtt hanuka is. A
hanuka egy zsidó ünnep, a
fények ünnepe. Egy gyızelem-
re emlékeznek ilyenkor: i.e. 2.
században a görögök elfoglal-
ták Jeruzsálemet, Zeusz szobrát
állították a templomba, amivel
megszentségtelenítették azt, és
betiltották a tóra olvasását.
Mivel a tiltott gyümölcs a leg-
édesebb, a zsidók még inkább
olvasták a tórát, és annak elle-
nére, hogy sokkal kevesebben
voltak, mint a görögök, legyız-
ték ıket. A makkabeusok Júda
Mákábi vezetésével kitisztítot-
ták és újraavatták a szentélyt. A
hanuka a fények ünnepe nevet
onnan kapta, hogy miután meg-
tisztították a templomot, csak
egy napra elegendı olajat talál-
tak a szent gyertyatartó meg-
gyújtásához, de az csodák cso-
dájára nyolc napig égett. Ennek

emlékére gyújtanak minden
nap eggyel több gyertyát a
hanukkijában nyolc napon
keresztül. Ezen az ünnepen
kívül sok vallásban van, hogy
az év legsötétebb napján
fényes, boldog ünnepeket tarta-
nak. Hiszen az embereknek
szükségük van kis fényre a
sötét, szomorú napokon.
Sokan nevezik az ünnepet a
zsidó karácsonynak, amiben
van valami. Bár a hanuka soká-
ig nem egy családi ünnep volt,
mint a karácsony, késıbb, az
1890-es években elterjedt az
ünnepi vacsora és a gyerekek
megajándékozásának szokása.
A zsidó polgárok akkoriban
kezdtek karácsonyfát állítani és
díszíteni, a gyerekeiket meg-
ajándékozni. Megtetszett nekik
a szeretetnek ez a boldog ünne-
pe. A rabbik úgy akarták
visszacsábítani ıket a

hanukához, hogy azt is vonzó-
vá tették. Persze az antiszemita
internetes portálokon olyat is
lehet olvasni, hogy a hanuka
nem is igazi ünnep, hanem a
gonosz zsidók találták ki győ-
lölettıl főtve, direkt a kará-
csony ellenében.
Szokták tılem kérdezni néhá-
nyan, hogy annak ellenére,
hogy zsidó vagyok, tartjuk-e a
karácsonyt is, és hogyan.
Nálunk, ahogy sokaknál
manapság, a karácsony nem a
kereszténységrıl szól, hanem
arról, hogy a család összegyő-
lik, jókedv van, vagy legalább-
is annak kéne lennie, mindenki
szeret mindenkit, megajándé-
kozzuk a másikat, és sok
finomságot eszünk. Ennek a
különleges hangulatát nem
tudja pótolni sem a hanuka,
sem semmilyen ünnep. Ugyan-
akkor a zsidó ünnepeket sem

azért tartom, mert vallásos
vagyok. Nem vagyok vallásos,
csak zsidó környezetben élek
és éltem, ezt szoktam meg, ez
tetszik. Ezeknek az ünnepek-
nek is van egy bájuk az én sze-
memben. Ugyanúgy, ahogy
annak, amikor hazaérek, és
akárhányszor belépek a lakás-
ba, érzem azt az illatot, amit
egész életemben éreztem.
Sokaknak ez az illat semmit
nem mond, nekem meg az ott-
honomat jelenti. Ezért tartom
én a zsidó ünnepeket.

Konrád Zsuzsi

HanukaHanuka

De vajon kiket is takar ez anév: The Script? Ismerkedjünkmeg elıször tehát a tagokkal.Mindössze három srácról vanszó, ık alkotják az együttest:Danny O’Donoghue, MarkSheehan és Glen Power. Nem aszokott négyes vagy ötös felál-lás, mégis elegen vannakahhoz, hogy világhírre tegye-nek szert. Míg Danny elbővölmindannyiunkat hangjával,Mark gitározik, Glen dobol, avokálért pedig mindketten fele-lısek. A 30-as éveik körül jár-nak már mindhárman, de belülörök gyerekek. Összeragaszta-nak minden összetört szívet, ésmegríkatnak minden érzı lel-ket.Hogy megtudjuk, hogyan is jöttlétre a Script, kicsit vissza kellugranunk az idıben. Az egészegy klubban kezdıdött, aholDanny és Mark találkoztakmég késı tizenéves korukban.A közös zenei érdeklıdés hoztaössze ıket, mindketten rajong-

tak az amerikai fekete zenéért.A tehetségüket hamar felfedez-ték. Késıbb találkoztak Glen-nel, és azonnal megírtak háromdalt együtt. Az együttes maga2007 szeptemberében alakultmeg.Ebben az évben mutatták beelsı kislemezüket, a We Cry-t,a másodikat 2008-ban, ez volt aMan Who Can’t Be Moved.Ezzel elkezdıdtek a sorra hal-mozódó sikerek nemzetköziszinten. Ismertek lettek Európatöbb államában, és Anglia slá-gerlistáin legyızték Katy PerryI Kissed a Girl címő számát is.Nemsokára újabb kislemezekjelentek meg: a Breakeven,majd 2009-ben a Talk YouDown és a Before The Worst.Ugyanebben az évben fedeztékfel ıket az Egyesült Államok-ban, és ekkor jelent meg elsınagylemezük is, The Scriptcímmel. Innen már egyenes útvezetett a sikerhez.Jelenleg Dannyék Amerikában

tartózkodnak, ugyanis turnéz-nak. Nemrég még a U2elızenekaraként léptek fel, mapedig már hatalmas sikerekkelkísérve utazzák be az EgyesültÁllamokat, és remélem, nem-sokára ide is ellátogatnak,Európa szívébe. SajnosMagyarországon még nincsnagy sikerük, nevüket aligismerik, bár nemrégen néhánymagyar zenecsatorna játszottaa The Man Who Can’t BeMoved címő klipjüket.Dannyék zenei stílusa az indierock, azaz a rockzenének egyalternatívabb, szabadabb for-

mája. A lényege, hogy új hang-zásokkal, érzelmekkel és ele-mekkel kísérletezik, és nem aközönség elvárásait követi (demi épp ezért szeretjük ıket).Dalaik elvesztett barátokról,szerelmekrıl szólnak, legtöbb-jük szomorú vagy legalábbisnem kifejezetten vidám, deegyáltalán nem lehangoló.Danny igazán szívbıl énekel, alegkedvesebb idézeteim az ıdalaiból vannak. Mindenkinekajánlom!
Várhegyi Luca

The ScriptThe Script „There’s so much sad wanna flood the ocean
Were all in tears from the world exploding

Together we cry.” The Script
Magyarországon még nem igazán ismertek, de az Egyesült
Államokban és Nagy-Britanniában már rajongók tömkelege
hallgatja ıket. Zenéjükkel meghódítják az emberek szívét,
ıszinte, elgondolkodtató dalaik mindenkinek szólnak. İk a
Script, az ír együttes, akiket mindenkinek muszáj megismer-
nie.


